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VOLEM UN BARRI, VOLEM UNA CIUTAT, VOLEM UN 
PAÍS, VOLEM UN PLANETA PER A VIURE-HI!!

Potser que em presenti, sóc Gabriel Mercadal, 
biòleg de formació, educador de vocació i 
enguany tresorer i responsable del Butlletí 
de l’Associació de Veïns Sagrada Família.
El lema de la nostra entitat ha 
estat des de fa anys i és, si 
ningú diu el contrari, VOLEM 
UN BARRI PER A VIURE-HI.

Des de quan i fins on arriba un barri? 

Jo entenc que un barri és una àrea 
viva d’una ciutat que es va construint 
amb el temps; l’antic d’El Poblet, ara 
Sagrada Família, ha passat per diver-
ses etapes: primer agrícola al XVIII, 
després industrial, i conseqüentment 
amb centres d’oci per a la massa obre-
ra, a finals del XIX i començaments 
del XX. I, des de la transició, amb la 
deslocalització de les empreses fora 
ciutat, o tancament de les mateixes, i 
l’evolució del món del lleure, el barri 
ha passat a ser-ne un de serveis, amb 
la majoria de població envellida... 
Moltes vegades gràcies a la pressió de 
l’Associació que ha lluitat per acon-
seguir els equipaments i espais verds 
necessaris, reemplaçant així els antics 
solars industrials o d’oci... I un últim 
punt, el Temple, que des de fa un anys 
atrau un turisme massiu el qual, per 
les seves característiques, malmet el 
teixit veïnal, provocant problemes 
d’encaix, habitatge, pacificació i mo-
bilitat, col·locant així el barri en un 
moment de turbulència de difícil so-
lució. Pel que fa al “fins on” crec que 
cal distingir entre un nucli potser més 
afavorit però també més distorsionat 
al voltant de la Basílica, i una peri-
fèria, cap a Glòries, tradicionalment 
menys atesa per l’Administració.

On centrem els nostres esforços, al 
barri, a la ciutat, al país o al planeta? 

Les respostes poden ser diferents 
i totes vàlides. Ara bé, jo sempre he 
pensat que primer hem d’estar bé 
nosaltres mateixos per a poder lluitar 
coherentment pel conjunt; no podem 

cundació, i ja no cal parlar de relacio-
nar-se, explorar o jugar... En canvi, els 
animals ha conreat millor els aspectes 
reproductius i de relació.

Doncs bé, els àmbits dels que caldrà 
tenir cura per a viure millor seran tots 
quatre: una alimentació variada i ade-
quada, amb aliments assequibles i de 
proximitat als que el nostre cos està 
acostumat, aigua i aire nets, lluita con-
tra els contaminants, com l’amiant... 
Els temes de sexe i de gènere... Els àm-
bits que potenciïn la curiositat, l’explo-
ració i el joc, en general la socialització, 
l’Educació i la Cultura, sense els límits 
i els enganys d’uns mitjans alienants i 
manipuladors, prioritzant el contac-
te directe, sempre més profitós... I la 
defensa: Urbanisme i Habitatge, res-
pectant sempre el dret a disposar d’un 
sostre sense ofecs ni pressions, la Salut 
com a equilibri i harmonia, el Servei a 
les Persones... I de tot això va la nostra 
Associació...

I tot plegat en un barri equilibrat, 
on la balança no es decanti exagerada-
ment en un sentit o un altre, ni totes les 
noies amb el mateix “look” imitant les 
“influencers”, ni les estridències d’al-
guns turistes o locals, un barri on uns 
i altres ens coneixem i no depenguem 
únicament del barber o del farmacèutic 
de tota la vida, ja no queden gairebé al-
tres referents, per descobrir la taverna 
més acollidora, o l’entramat ocult d’al-
guns comerciants, sortosament pocs, o 
els costums dels nouvinguts, veneçola-
nes que fan servir píndoles anticoncep-
tives dissoltes al xampú per a lluir una 
cabellera més llustrosa.

deixar enrere els veïns afectats per una 
reparcel·lació fruit d’un planejament 
urbanístic de la ciutat, ni el manteni-
ment d’un espai verd de la ciutat per 
millorar la xarxa ferroviària del país, 
ni la necessitat d’un mínim d’aigua de 
boca o de reg pel país per recolzar un 
turisme invasiu que defensi la interre-
lació global del planeta.

Què vol dir viure? 
Ara parla el biòleg: la vida s’ha de-

finit com a canvi; un sistema tancat i 
estàtic es degrada per sí sol arrel de 
l’entropia esmentada al segon principi 
de la Termodinàmica. Per a viure, cal 
un sistema obert, capaç de remuntar la 
corba de l’entropia guanyant progressi-
vament informació; malgrat que el tot 
segueixi essent entròpic, el sistema viu 
representarà doncs un exemple únic de 
neguentropia... I com es guanya infor-
mació?: doncs establint nous desequi-
libris energètics prou estables, calent i 
fred per la diferència de temperatura, 
vianants i ciclistes per la diferència de 
mitjans de transport, amb recursos i 
sense recursos per la diferència de ri-
quesa, residents i nouvinguts per la 
diferència de procedència; ara bé, per 
aconseguir una estabilitat duradora 
cal que aquestes diferències no siguin 
massa accentuades i que puguin variar 
en el temps com a resultat de la inte-
racció entre diferents. No val doncs ni 
la igualtat absoluta, ni la llibertat sense 
traves que eternitzi els posicionaments; 
cal, si volem seguir vius, el respecte, el 
complement i la fraternitat...

Quins aspectes té la vida? 
Segueix parlant el biòleg; reconeixem 

quatre tipus de funcions als éssers vius: 
nutrició, reproducció, relació i defensa. 
Curiosament el món vegetal ha priorit-
zat la nutrició, amb la fotosíntesi, i la 
defensa, escorces, espines i verins; les 
plantes, per la seva immobilitat,  ho 
tenen més difícil per a reproduir-se 
intercanviant material genètic, i han 
de recórrer amb freqüència a l’autofe-
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PROJECTE 2024 (EXTRACTE)
PREÀMBUL
En aquest àmbit, la situació ha esde-

vingut força complexa:
D’una banda, la contraposició del dret 

a l’habitatge i els problemes inherents 
a l’ampliació del parc públic de lloguer 
assequible a la nostra ciutat i, concre-
tament al nostre barri, hauria de situar 
aquest aspecte en el centre de la nostra 
acció; tot plegat agreujat pels efectes 
d’una gentrificació perversa, lligada en 
part als excessos d’un turisme massificat, 
més acusat a la Sagrada Família, que ha 
provocat l’abús dels pisos turístics i un 
encariment especulatiu del mercat difícil 
de controlar.

D’altra, la conversió progressiva de 
Barcelona per ajustar-la a un model més 
sostenible sota un enfocament mediam-
biental, del tot motivada, amb un canvi 
accentuat de mobilitat, reduint els cot-
xes, regulant les motos, afavorint les bici-
cletes i els patinets, i, sobretot, reforçant 
el transport públic, està provocant, sens 
dubte, canvis en el planejament urbanís-
tic i frecs entre el veïnatge.

Apuntem també que, tocant als com-
ponents de la Comissió responsable de 
l’àmbit, l’activitat necessàriament redu-
ïda durant l’any 2023 d’en Joan Itxaso, 
peça clau en aquest tema, conseqüent al 
seu estat de salut, encara molt precari, 
i les limitacions de la resta pel que fa a 
l’entorn familiar i de treball, afegit a la in-
activitat de l’Ajuntament resultant de la 
celebració de les eleccions municipals del 
maig, els resultats electorals i les seves 
seqüeles, encara no resoltes, han resultat 
determinants en la manca de progressos 
en la majoria dels casos; tanmateix, el 
fet de participar com l’any anterior en la 
FAVB, i en les reunions convocades des 
del Districte i altres, generals o concre-
tes, (Comissions d’Habitatge, Pla d’Usos, 
Mobilitat, Consultives, Glòries, Superilla, 
Tramvia, Consell de Turisme), ens ha 
permès continuar fent un seguiment re-
lativament bo dels diferents temes i, així, 

seguim plantejant-nos reptes a desenvo-
lupar aquest 2024...

Hem estructurat el pla de treball de 
l’associació, pel que fa a l’àmbit d’Urba-
nisme, Habitatge i Mobilitat de la mane-
ra següent:

Aspectes fonamentals 
(Extracte)

Modificació del Pla General 
Metropolità dels entorns del 
Temple de la Sagrada Família

Deu mesos després de les eleccions, 
l’Ajuntament convocà els agents que 
formarien la Comissió de Treball per de-
terminar la millor solució a l’acabament 
de les obres de la façana de la Glòria, i 
la seva repercussió en els edificis conti-
gus, entre els carrers Mallorca i Aragó. El 
dia 5 de març de 2020 es va fer l’Acte de 
Constitució...

Els grups esmentats, 9 entitats de la 
ciutat, no s’han tornat a reunir mai més, 
ni tan sols de forma virtual, malgrat la 
nostra insistència perquè aquest retroba-
ment es produís.

Els últims anys les accions s’han anat 
construint al voltant de la proposta que 
l’Associació de Veïns i Veïnes va elabo-
rar amb l’arquitecte Salvador Matas, que 
contemplava una visió global la qual en-
quadrava el dret a l’habitatge dels afec-
tats, un model de turisme més sostenible 
des del punt de vista social i econòmic, 
i la millora dels equipaments i les zones 
verdes del barri, incloent-hi, collita prò-
pia, la reserva d’espai d’equipaments per 
a la Gent Gran a l’illa Damm; cal recalcar 
que aquest tres aspectes, juntament amb 
la finalització del Temple, havien estat els 
quatre punts plantejats com a ineludibles 
per l’Ajuntament en l’esmentat Acte de 
Constitució.

Recordem que durant l’any 2022 es 
produïren certs avenços: quatre propos-
tes d’Ecologia Urbana que, basant-se en 
la nostra i sotmeses a un compromís de 
confidencialitat, satisferen plenament 

tant a l’Associació de Veïns com a la 
d’Afectats que, ara sí, ja era hora, apro-
paren posicions i milloraren relacions 
de manera substancial; ara bé, l’equip 
municipal sortint no va complir el seu 
compromís de contactar amb la Junta del 
Temple i muntar una reunió conjunta ni, 
objectiu final, restaurar l’esmentada Co-
missió de Treball...

I la confidencialitat es mantingué, com 
a mínim per part nostra...

La trobada amb els alcaldables propo-
sada per la Coordinadora d’Associacions 
de Veïns de l’Eixample a l’abril, abans 
de les eleccions, no va arribar a bon port 
per les reticències dels partits; tot i així, 
havíem exposat el tema al Regidor de 
Districte dins del marc del document de 
Reivindicacions comunes, molt extens, 
de tot tipus, en l’elaboració del qual haví-
em col·laborat. Altrament, per indicació 
del Regidor, organitzarem passejos pel 
barri amb els candidats: Maragall i Tri-
as varen respondre, i en general tots els 
partits amb possibilitats manifestaren 
la intenció de respectar els quatre punts 
d’acord resultants de l’esmentat Acte de 
Constitució de la Comissió.

Posteriorment, atesos els resultats 
electorals i la composició del nou equip 
municipal, ens plantejarem fer públiques 
les propostes que ens convencien per tal 
d’obrir un procés de debat i solució, i 
aquest és el nostre propòsit pel 2024; si, 
tal com afirmaren en una reunió d’última 
hora, no ho fa el grup autor de les ma-
teixes, ho farem nosaltres al Butlletí de 
Primavera...

Un altre aspecte que contemplem, 
comptant amb la proposta i la gestió de 
l’arquitecte assessor de l’Associació, Sal-
vador Matas, és una visita al Col·legi d’Ar-
quitectes de representants de les dues en-
titats implicades, la nostra i l’Associació 
d’Afectats per les Obres del Temple, per 
intercanviar informació sobre l’assumpte 
en qüestió.

Cal apuntar que la Junta del Temple 
ha exposat la seva intenció de finalitzar 

la basílica en vertical el 2026, amb la tor-
re de Jesús i les de la façana de la Glòria, 
però ha postergat el creixement horitzon-
tal, l’afectació, i els possibles canvis en el 
PGM per a més endavant, fixant la data 
de finalització de les obres pel 2034.

Restauració i terrasses
El nostre barri està afectat en termes so-

bretot de mobilitat, no tant de soroll, per 
la proliferació desmesurada de locals de 
restauració i les seves terrasses exteriors 
corresponents; aquest fet, acompanyat 
dels desplaçament de grups ingents de 
turistes per les voreres, amb guia o no, i 
de les pissarres publicitàries dels mateixos 
establiments, fan que es faci molt difícil 
per als veïns moure’s d’un lloc a l’altre als 
entorns de la basílica -de fet els esquiven-.

Vista l’experiència de les dificultats bu-
rocràtiques de tota mena, la manca d’un 
cos d’inspectors prou ampli i eficient, i la 
comprovada i gairebé inútil eficàcia de 
les denúncies i sancions, ens proposem, 
d’acord amb la FAVB, incidir més aviat 
en el canvi de Normativa i la renovació de 
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Llicències.
Seguim preocupats per alguns casos 

concrets de difícil solució, sobretot al 
tram del carrer Marina entre València i 
Mallorca, i als Jardins de la Indústria.

el PGM per a més endavant, fixant la 
data de finalització de les obres pel 2034.

Autocars turístics
El problema mai resolt del punt 

de desencotxament dels autocars 
que apropen els grups de turistes al 
Temple, procedents molts d’ells dels 
creuers o de poblacions properes, s’ha 
agreujat l’estiu de 2023 en la zona 
prevista del carrer Consell de Cent, 
entre Lepant i Padilla; massa vehicles, 
moltes vegades en marxa, soroll, 
contaminació de l’aire... De fet, és un 
àrea fronterera entre el nostre barri i 
el de Fort Pienc de manera que estem 
tractant el tema de manera conjunta...

Entenem que no val desplaçar el lloc 
d’un costat a l’altre, afectant a uns o al-
tres veïns.

La solució, pensem, vindria de la regu-
lació de l’arribada, possiblement amb un 
o més aparcaments soterranis vora de la 
basílica, i vehicles específics pels visitants 
amb problemes de mobilitat; estem estu-
diant diverses alternatives més o menys 
viables, en tenim com a mínim tres que 
em sotmès a un estudi arquitectònic pre-

vi. Sense descartar el desencotxament en 
punts apartats, acompanyat de llançado-
res específiques pels visitants per tal de 
no col·lapsar el transport públic.

En relació amb aquest tema, tenim el 
propòsit de crear un Grup de Turisme 
comptant amb socis de l’entitat i afectats 
directes, i no renunciem a establir con-
verses amb propietaris privats si fos el 
cas.

D’especial importància 
remarcar que, per part del 
regidor del districte, se’ns 
ha exposat la intenció 
de crear la figura d’una 
persona referent pel tema 
de la sagrada família, i de 
recuperar el conveni signat 
entre ajuntament i temple 
el 2018 en tres aspectes: 
mobilitat, pacificació de 
l’entorn i encaix al barri; a 
l’espera...

Transformació de les Glòries

Continuar la nostra tasca en la Comis-
sió de treball del Compromís per Glòries 
junt amb les Associacions de Veïns del 
Clot, del Poblenou i del Fort Pienc.
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BARRI I FINALITZACIÓ DE LES OBRES DEL TEMPLE
TEMA DE PORTADA

E
n data febrer de 2022, l’equip municipal anterior ens va fer avinents tant a l’associ-
ació de veïns sagrada família com a l’associació d’afectats per les obres del temple 
3 propostes d’encaix, en va seguir una quarta, de fet una millora respecte de les 

dues primeres.
Tots plegats vàrem sortir satisfets de les reunions; tanmateix, els autors ens exigi-

ren que respectessin un compromís de confidencialitat, amb la promesa, mai 
complerta, de fer arribar les propostes a la junta del temple.

Amb el canvi a l’ajuntament, fruit dels resultats electorals del maig passat i dels 
pactes posteriors, els proposants obren pas a la publicació de les possibles solu-
cions; i així ho farem…

Propostes històriques

Des de l’Associació de Veïns, ens hem plantejat presentar-vos un recull històric dels 
diferents escenaris d’acabament de les obres del Temple en horitzontal, ara previst 
per al 2034; aquí el teniu:

PROPOSTES SIGNADES PER GAUDÍ EL 1916 
(Arxiu municipal contemporani de Barcelona)

PGM 1976, extret de les propostes del 2022, l’única realitat

Estudi encarregat per l’Ajuntament, Elaborat per l'estudi 
Massip-Bosch Arquitectes, febrer 2014

De la Gerència Adjunta d’Urbanisme, Ecologia Urbana, de l’Ajuntament, 20/07/2017, recull
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Basat en la proposta elaborada per Salvador Matas i Dalmases, 
arquitecte col·laborador de l’Associació de Veïns, novembre 2019

Per primera vegada, intercanvi ILLA DE LES AIGUES (2), enguany qualificada com 
a equipaments, per ILLA DAMM (5), en precari i qualificada com a espai verd.

L’ILLA DE LES AIGUES, propietat del Temple, passaria a verd, amb possibilitats 
d’aixecar edificis de reallotjament sobre les naus de Mallorca, mentre que l’ILLA 
DAMM, conservant una part patrimonial, es destinaria a equipaments…

En marró clar, edificis desafectats.

En marró fosc, edificis subjectes a modificacions per reallotjament.

En beix, espais verds.

En blau cel, equipaments.

Calendari d’obres del Temple
2021: Ocupació de Provença (Capella, P1)
2023: Ocupació de Mallorca (Columnes en PB, vol sobre el carrer, i 40cm façana)
2026: Finalització de l’edifici

El Temple
2,5 m Capella, cap a Provença
40cm façana cap a Mallorca
7 columnes a la vorera (12,80m2), vol de 10m sobre Mallorca a partir d‘una alçada 

de 25m

3 PROPOSTES FINALS, FEBRER 2022, ja era hora
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EN DEFINITIVA, EL PROCÉS HISTÒRIC MARCA UN PROGRÉS 
CAP A DESAFECTAR UN MÍNIM D’EDIFICIS D’ACORD AMB 
EL QUE JA ES VA DIR EL 2019 DE RESPECTAR EL DRET A 
L’HABITATGE, AL MATEIX TEMPS QUE HOM TÉ CURA DEL 
MANTENIMENT O MILLORA DELS EQUIPAMENTS I ESPAIS 
VERDS; EN QUALSEVOL CAS, ENGUANY LA LLEI EMPARA EL 
REALLOTJAMENT DELS PROPIETARIS RESIDENTS EN UN PIS 
DE LES MATEIXES CARATERÍSTIQUES, PROPER I A COST 0, AIXÍ 
COM EL MANTENIMENT PELS LLOGATERS DEL SEU CONTRACTE 
FINS A TERMINI EN UN PIS EQUIVALENT. ENTENEM QUE AIXÒ 
VOL DIR QUE, CAS D’HAVER FINALMENT D’AFECTAR, S’HAURÀ 
DE CALCULAR EL NÚMERO DE VEÏNS A REALLOTJAR ABANS DE 
TIRAR ENDAVANT CAP OPCIÓ, AVANÇANT DES DE MALLORCA ALLÒ 
QUE PERMETI L’ANÀLISI PREVI...CAL NOMÉS NEGOCIAR AMB EL 
TEMPLE LA FINALITZACIÓ DE LES OBRES EN HORITZONTAL, AMB 
LA FAMOSA ESCALINATA I EL TÚNEL DEL CARRER MALLORCA...
“LAST BUT NOT THE LEAST”, QUE HOM CONSIDERA QUE EL 
COST DE TOTA LA TRANSFORMACIÓ URBANÍSTICA HAURIA 
D’ANAR A CÀRREC DEL TEMPLE I NO DE LA CIUTAT.

I per acabar dos documents interessants:

El primer, una cronologia d’intervencions recollida per l’arquitecte Sal-
vador Matas, ja esmentat

Cronologia antecedents ordenació àmbit Sagrada Família

• Març ’14. 1a Reunió Aj.- Com. Veïns: Criteris ordenació. Participació.
• Juliol ’14. Elaboració de criteris ordenació i afectats per l’AVV.SF.
• Setembre ’14. Encàrrec Aj. per avaluació finques afectades entorn SF.
• Maig ’15. Acte informatiu a veïns SF al teatre Gaudí.

Eleccions municipals Maig 2015

• Juliol ’17. Comissió treball Aj. Bcn. Plantegen la creació d’una Comissió de segui-
ment. (única sessió en 5 anys!). Anys 2016, 2017 i 2018: Només contactes Aj.Bcn 
i Temple.

• Octubre ’18. Acord signat Ajuntament-Temple (fer PEUI + llicència + Mod. PGM).
• Gener ’19. Presentació d’al·legacions al PEUI Sgda. Família (vorera Provença).
• Abril ’19. Aprovació definitiva PEUI Sgda. Família.
• Abril ’19. Reunió amb degana COAC per Debat al·legacions Sgda. Família.

Eleccions municipals Maig 2019

• Juny ’19. Concessió llicència d’obres Sgda. Família.

• Novembre ’19. Reunió AVV.SF amb la DAMM.
• Novembre ’19 Roda de premsa AVV.SF presentació ordenació SF a l’Ateneu.
• Desembre ’19. El matí de Barcelona de BTV, tertúlia propostes afectats SF.
• Desembre ’19. Xerrada explicativa AVV.SF a veïns, presentació propostes Or-

denació.
• Desembre ’19. 2a. reunió al COAC pel Debat Sgda. Família.
• Març ’20. Sessió constitutiva Grup de treball SF, Aj. Bcn-Temple-Afectats. Es 

plantegen 4 objectius: Garantir el Dret a l’Habitatge. Millorar les dotacions al 
barri. Reduir els impactes negatius del Turisme. Definir el final de les obres.

• Octubre ’21. Recurs Contenciós a la MPGM i PEUI Sgda. Família.
• Novembre ’21. Presentació de l’Aj. Bcn de Proposta ordenació / afectats.
• Febrer ’22. Presentació de l’Aj. Bcn. d’ajustos a la 1a Proposta ordenació / 

afectats.

Eleccions municipals Maig 2023

• Desembre ’23. Reunió amb grup Comuns per anàlisi turisme i ordenació entorns 
SF.Ordenació.

• Desembre ’19. 2a. reunió al COAC pel Debat Sgda. Família.
• Març ’20. Sessió constitutiva Grup de treball SF, Aj. Bcn-Temple-Afectats. Es 

plantegen 4 objectius: Garantir el Dret a l’Habitatge. Millorar les dotacions al 
barri. Reduir els impactes negatius del Turisme. Definir el final de les obres.

• Octubre ’21. Recurs Contenciós a la MPGM i PEUI Sgda. Família.
• Novembre ’21. Presentació de l’Aj. Bcn de Proposta ordenació / afectats.
• Febrer ’22. Presentació de l’Aj. Bcn. d’ajustos a la 1a Proposta ordenació / 

afectats.

Eleccions municipals Maig 2023

• Desembre ’23. Reunió amb grup Comuns per anàlisi turisme i ordenació entorns SF.

I el segon, un fragment de l’acord signat per l’alcaldessa Ada Colau en 
representació de l’Ajuntament i per Esteve Sala com a representant de 
la Junta Constructora del Temple Expiatori de la Sagrada Família el 18 
d’octubre del 2018:

Vuitena: Comissió de treball per a la finalització del projecte de l’Arquitecte Antoni 
Gaudí

…
El projecte de l’Arquitecte Antoni Gaudí, pel que fa a la façana de la Glòria i l’esca-

linata d’accés a aquesta façana, comporta una afectació del carrer Mallorca i de les 
finques confrontants situades a la vorera mar d’aquest carrer. Aquestes finques ac-
tualment estan qualificades pel Pla General Metropolità de Zona de transformació a 
zona verda (clau 17/6) i de Zona de remodelació pública (clau 14a).

…l’Ajuntament crearà una comissió de treball amb l’objectiu d’estudiar i d’obrir el 
debat sobre les possibles solucions urbanístiques necessàries per finalitzar el projec-
te. Aquesta comissió tindrà participació de la Fundació, veïns i entitats de la ciutat.
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L’HABITATGE, EL GRAN PROBLEMA A RESOLDRE SI 
“VOLEM UN BARRI PER A VIURE-HI”

L
’habitatge és, sens dubte, el gran 
problema amb que la població s’en-
fronta si volem construir, o recons-

truir, un barri que es defineixi com a tal; 
si el lema històric de la nostra Associació 
és encara “VOLEM UN BARRI PER A 
VIURE-HI”, el dret a l’habitatge es perfila 
com a del tot fonamental.

I en un doble sentit, accés a un habi-
tatge digne i en condicions econòmiques 
assumibles, i conservació de l’habitatge 
propi sense la pressió especulativa a la 
que una part important de la població 
està sotmesa.

Sense entrar en detalls, tots coneixem 
l’abandonament del parc d’habitatge 
públic durant molts anys per part de les 
diferents administracions, així com les 
pressions que, sobretot els grans teni-
dors, exerceixen sobre el mercat privat, 
que ha esdevingut en gran part un camp 
de batalla on enriquir-se sense mesura.

Precisament, en vistes a conscienciar 
al veïnatge del problema, la Federació 
d’Associacions Veïnals de Barcelona 
(FAVB) ha elaborat recentment un do-
cument en forma d’enquesta que us fem 
avinent; si disposeu d’una estona, curta, 
us invitem a examinar-lo i reflexionar so-
bre les respostes que donaríeu a les dife-
rents preguntes...

PROBLEMÀTIQUES CONCRETES 
SOBRE HABITATGE

Expliqueu-nos quina d’aquestes pro-
blemàtiques heu detectat al vostre barri, 
i amb quina intensitat en una escala de 
l’1 al 5.

Si el problema afecta una zona concre-
ta, la podeu especificar.
Accés a l’habitatge

Preus de compra massa cars.
Preus de lloguer massa cars.
Habitatge públic inexistent o poc ac-

cessible.
Perill de perdre l’habitatge

Mobbing immobiliari.
Desnonaments.
Expulsió de veïnat fora del barri o de 

la ciutat.
Habitatges amb problemes

Pisos en mal estat (escales, portes, in-
teriors...).

Edificis en mal estat (aluminosi, des-
preniments, baixants, terrats...).

Falta d’ascensor.
Falta d’eficiència energètica.

Altres problemàtiques: 
(per omplir si ho creieu convenient)

SITUACIÓ DE L’HABITATGE 
AL BARRI

cació de la Llei del Dret a l’Habitat-
ge i una crida contra l’especulació i 
la gentrificació a les nostres ciu-
tats, aspectes que superen les limitaci-
ons de la Llei 12/23 del 24 de maig, avui 
encara pendent de desenvolupament. 
La Declaració té el suport d’associaci-
ons i federacions veïnals de Barcelona, 

Madrid, Sevilla, Màlaga, Palma de Ma-
llorca, Saragossa, Valladolid, València, 
Múrcia, Gijón, Córdoba, Vigo, Elx, Bil-
bao i A Corunya.

Reclamem a les diverses institucions 
nombroses reformes i ambició transfor-
madora per abordar amb millors ins-
truments la greu crisi d’habitatge que 
pateixen les nostres ciutats i fer front als 
fenòmens de l’especulació i la gentrifica-
ció que castiguen els nostres barris. El 
Dret a l’Habitatge va més enllà de dis-
posar d’una Llei, s’ha de garantir com a 
un Dret fonamental a la nostra Consti-
tució i com a pilar de l’estat de benestar 
al nostre país, impulsant reformes més 
profundes i comprometent inversions 
importants.

Existeixen al vostre barri pisos per a 
joves? On?

Existeixen al vostre barri pisos tutelats 
per a gent gran? On?

Teniu plans de millora urbana amb 
aprovació d’habitatge no executat? On?

Hi ha alguna entitat que treballi al vos-
tre barri o districte el tema de l’habitat-
ge?

Quina? Hi teniu relació?

Davant de la situació, hom 
ha elaborat  un document 
anomenat “Declaració de 
Barcelona”:

El document va ser presentat a una 
roda de premsa celebrada el 15 de gener 
al col·legi de Periodistes de Catalunya, a 
la que vàrem assistir.

QUINZE GRANS CIUTATS 
DE L’ESTAT IMPULSEN LA 
‘DECLARACIÓ DE BARCELONA’ 
PER FER FRONT A LA GREU 
CRISI D’HABITATGE

Publicat per la FAVB el 15 de ge-
ner del 2024

Aquest matí ha tingut lloc la presen-
tació de la Declaració de Barcelona, 
convocada per la Confederación Estatal 
de Asociaciones Vecinales (CEAV), la 
Confederació d’Associacions Veïnals de 
Catalunya (CONFAVC), la Federación 
Regional de Asociaciones Vecinales de 
Madrid (FRAVM) i la Federació d’Asso-
ciacions Veïnals de Barcelona (FAVB).

La Declaració de Barcelona, presen-
tada al Col·legi de Periodistes de Cata-
lunya, és un document aprovat a la III 
Trobada de Grans Ciutats de l’Es-
tat celebrada l’11 de novembre de 2023 
a la capital catalana, per les federacions 
veïnals de quinze grans ciutats i CCAA. 
És l’inici de la campanya per l’apli-
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La Declaració de Barcelona es pot re-
sumir amb el següent decàleg:

1. Reclamar al govern central que es 
comenci a aplicar la Llei d’habitatge a 
les comunitats que ja hagin declarat les 
zones tensionades. Això implica definir 
ja l’índex de preus de referència que in-
dica la mateixa llei.

2. Reclamar a les comunitats autò-
nomes que encara no ho hagin fet que 
declarin les zones tensionades per poder 
activar els beneficis d’aquesta llei.

3. Que s’impulsin projectes d’habitat-
ge públic o protegit a totes aquelles ciu-
tats que tenen sòl edificable i s’ampliï la 
compra directa per tempteig i retracte 
a zones urbanes sense sòl, elevant la in-

versió pública en matèria d’habitatge al 
2% del PIB.

4. Que s’impulsin ajudes a la rehabi-
litació a barris vulnerables fins assolir 
una taxa del 3% anual i que es vinculin 
a la cessió de privada a pública en els 
casos necessaris.

5. Protegir l’existència d’un 30% d’ha-
bitatge assequible en les qualificacions 
urbanístiques dels Plans Generals.

6. Prohibir la venda al mercat privat 
de sòl i immobles públics.La Declara-
ció de Barcelona, presentada al Col·
legi de Periodistes de Catalunya, és un 
document aprovat a la III Trobada de 
Grans Ciutats de l’Estat celebrada l’11 
de novembre de 2023 a la capital ca-

talana, per les federacions veïnals de 
quinze grans ciutats i CCAA. És l’inici 
de la campanya per l’aplicació de la Llei 
del Dret a l’Habitatge i una crida con-
tra l’especulació i la gentrificació a les 
nostres ciutats, aspectes que superen 
les limitacions de la Llei 12/23 del 24 
de maig, avui encara pendent de desen-
volupament. La Declaració té el suport 
d’associacions i federacions veïnals de 
Barcelona, Madrid, Sevilla, Màlaga, 
Palma de Mallorca, Saragossa, Valla-
dolid, València, Múrcia, Gijón, Córdo-
ba, Vigo, Elx, Bilbao i A Corunya.

7. Eliminació de les exempcions fiscals 
de les societats d’inversió SOCIMIS i SI-
CAVS i el sistema Golden Visa.

8. Regulació dels lloguers d’ús turístic, 
temporal i usos comercials.

9. Nova llei de residència que exigeixi 
quatre anys per a l’adquisició d’habitat-
ge.

10. Millorar el sistema de registre de 
contractes i d’habitatge buit perquè les 
administracions puguin tenir dades fi-
ables, sense dependre de les del sector 
privat.

Fem una crida urgent a la 
Ministra de Vivienda per a 
que respongui la petició de 
reunió del moviment veïnal 
del conjunt de l’Estat.



Entre Marina i Castillejos
C/ Provença
27 i 28 d’abril

Market
Primavera

Consulta aquí 
les activitats

NOVETAT!!
1a Mostra 
de salut

Organitza: Patrocina:

Amb la col·laboració de:

Col·labora i participa:

10 Sagrada Família | abril 2024



11Associació de Veïns i Veïnes | Sagrada Família          

ACTIVITATS QUE ORGANITZA, EN QUE COL·LABORA O 
INTERVÉ L’ASSOCIACIÓ DE VEÏNES I VEÏNS SAGRADA 
FAMÍLIA

FESTA MAJOR

Dissabte, 20 d’abril
TARDA DE FOC
17.30 a 19.30 h Taller infantil: 
«Fes de diable»

Vine a passar una estona d’allò més divertida! 
Activitats per a la mainada. Vesteix com un autèn-
tic diable.

Lloc: Marina, entre Mallorca i Provença
Organitza: Bestialots Espurnats

18 a 19.30 h Correfoc infantil
Farfolletes, Farfollot i colles infantils convi-

dades sortiran per cremar el barri. Un correfoc 
perquè la mainada pugui gaudir i ballar sota les 
espurnes.

Recorregut: Marina (entre Mallorca i Provença) 
– Marina – Rosselló – Padilla – av. Gaudí – Mari-
na (davant del Temple)

Organitza: Farfolla Sagrada Família

20.30 a 22 h Correfoc
Correfoc de Festa Major en què els diables i les 

bèsties surten per empaitar, saltar i ballar amb la 
gent del barri. Veniu, participeu i gaudiu de la fes-
ta del foc.

Recorregut: Marina (entre Mallorca i Provença) 
– Marina – Rosselló – Lepant – Mallorca – Marina

Organitzen: Farfolla Sagrada Família | Besti-
alots Espurnats

Dissabte, 27 d’abril
22 a 2 h Sopar i ball de Festa Major
Veïnat i entitats ens trobem al carrer per sopar i 

celebrar la Festa Major. I després, ball amb el grup 
de versions Adamis!

Compra de tiquets del sopar
(15 €) al Casal de Barri Espai 210 (Padilla, 210) 

i l’Ateneu El Poblet (Nàpols, 268-270), en horari 
d’obertura.

També hi haurà taules per portar carmanyola.
Lliurament de premis del concurs de cartells.
Lloc: Marina, entre Provença i Mallorca
Organitza: Coordinadora d’Entitats Sagrada 

Família

Diumenge, 28 d’abril
10 a 14 h Taller infantil «Juga amb els co-

lors»
Lloc: Mallorca amb Sardenya
Organitzen: Associació de Veïns i Veïnes Sagrada 

Família | Grup de Pintors de la Sagrada Família

EXPOSICIONS

Del 22 al 28 d’abril, de 17 a 20 h
«AMB ELS RECORDS FEM HISTÒRIA»
Exposició dedicada a mostrar objectes, llibres, 

documents i fotografies de la història del barri, 
amb més de 80 anys d’antiguitat.

Horari: de dilluns a divendres, de 17 a 20 h; dis-
sabte, de 10 a 13 h

Lloc: Centre Cívic Sagrada Família (sala d’expo-
sicions)

Organitza: Associació de Veïns i Veïnes Sagra-
da Família
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Miscel·lània d’actuacions: bona 
voluntat?, Solucions definitives?

D
es de fa ja un temps, l’associació, atenent les peticions de diferents grups de veïns del barri i propers, 
s’ha anat implicant en diversos temes, alguns del quals detallem en aquest article.

Entenem que aquesta hauria de ser la manera ideal d’actuar, ajudar a construir alternatives 
per resoldre els diferents problemes... Tanmateix, detectem una conseqüència no desitjada: un cop 
resolt, transitòria o definitivament, el tema en qüestió, els implicats acostumen a desentendre’s; ens 
agradaria que no fos així: al cap i a la fi, l’associació es nodreix del veïnat a qui ajuda i creiem que la 
seva continuïtat pot dependre, en gran part, d’un recolzament cada cop més ampli de persones que 
comparteixin d’alguna manera la seva raó de ser. Per tant, us demanen senzillament que us integreu a 
l’entitat, adjuntem fulletó d’inscripció que podeu omplir, retallar i deixar a l’ateneu; la quota és petita, 
de moment només 30 euros anuals i no tenim previst augmentar-la gaire, rebreu també notícies i tres 
butlletins cada any...

1r TEMA APARENTMENT RESOLT: L’ESCALA DE LA 
VERGONYA, COMPARTIT AMB FORT PIENC

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

Quan ens ho demanen, encenem fogueres, en tenim cura, però demanem continuïtat

EXTRACTE:

Publicat a La Vanguardia el 8 de febrer de 2024 per Luis Benvenuty
“La escalera de la vergüenza” para cruzar las vías del tranvía desata la indignación en fort pienc

Vecinos de este barrio de Barcelona piden unos escalones menos pronunciados o una rampa.

Las escaleras en cuestión ya se conocen en este lado de Barcelona como las de la vergüenza. Dicen 
que son un despropósito. Vecinos y comerciantes del barrio de Fort Pienc denuncian que los escalo-
nes que el Ayuntamiento está construyendo para cruzar los raíles de la unión de las dos líneas del 
tranvía a través de la avenida Diagonal, a la altura de la calle Castillejos, serán tan pronunciados 
que la mayor parte de la gente de cierta edad no podrá subirlos. Sí, las escaleras aún están en 
construcción, pero por aquí muchos vecinos contemplan las obras con un espíritu tremendamente 
crítico.

“Y tampoco podrá subirlas quien empuje un carrito de la compra o un cochecito de bebé –prosiguen 
con indignación en la asociación de vecinos de Fort Pienc–. Tendremos que dar unas vueltas enormes 
para ir al otro lado. Antes de que se pusieran a unir las dos líneas del tranvía ya teníamos aquí unas es-
caleras, pero no estaban tan empinadas. La gente está muy molesta con la evolución de estos trabajos, 
sobre todo en este tramo, y las escaleras están terminando de agotar su paciencia”.

La asociación de vecinos (FORT PIENC) ya hizo llegar estas quejas al Consistorio. “Hace poco 
nos reunimos con técnicos de la empresa municipal Bimsa y del distrito del Eixample y les dijimos 
que tenían que poner los escalones de otra manera e instalar una rampa. Pero, a pesar de las dis-
culpas, no nos hicieron mucho caso, de manera que también contactamos con la oposición. Según 
nos dijeron, estos días vendrán a ver las escaleras los de Junts, BComú y ERC. A ver si así conse-
guimos modificar el proyecto”.

Publicat a BTV el 10 de març de 2024 per Maya Cas-
tañer i Mercè Alsina
L’ajuntament refà les escales costerudes per creuar 
el tramvia a los castillejos: tindran una rampa

Pancartes i protestes havien fet aturar el projecte inicial de 
l’Ajuntament d’ubicar-hi una escala molt pronunciada

Una rampa salvarà el desnivell del tramvia al carrer de Los 
Castillejos, tal com havien demanat els veïns. Després d’aturar 
la construcció de les escales a principis de mes, aquest dijous a 
la tarda el consistori ha comunicat als veïns aquesta proposta 
de solució, que inclou una rampa i unes escales, però ara en di-
agonal.

La intenció és fer un mur amb vorera per acompanyar la cal-
çada del lateral i accedir·hi amb rampa per un costat i amb es-
cales per l’altre.

Hi ha la possibilitat també de tenir un replà abans de creuar 
la calçada i les vies. Segons fonts municipals, s’anivella de nou 
la calçada dels vehicles i les vies del tramvia, i es desplaça el 
gual per millorar la seguretat.

Ara els veïns estudiaran la proposta i, un cop hi donin el visti-
plau, les obres en aquesta zona es reprendran. Si els veïns no hi 
estan d’acord, es mantindrà el projecte inicial.

Las obras de las polémicas escaleras, hace unos pocos días

La proposta que l’Ajuntament fa als veïns inclou una rampa per salvar el desnivell.

https://beteve.cat/societat/escala-costeruda-vies-tramvia-castillejos-indigna-veinat/
https://beteve.cat/societat/ajuntament-atura-obres-escala-costeruda-tramvia-castillejos/
https://beteve.cat/societat/ajuntament-atura-obres-escala-costeruda-tramvia-castillejos/
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2n TEMA PARCIALMENT RESOLT: 
LA GRAN COBERTA D’AMIANT DE 
L’EIXAMPLE?, COMPARTIT AMB 
L’ESQUERRA DE L’EIXAMPLE

I ENS OBLIDEM DE LA DEL 
MANHATTAN!!!

Publicat a Tot Barcelona el 3 de 
març de 2024 per Anton Rosa

I AFEGIM FOTOGRAFIES DELS 
VEÏNS

UN NOU COLOR PER SUBSTITUIR LA GRAN 
COBERTA D’AMIANT DE L’EIXAMPLE

La retirada de dues terceres parts 
de la teulada de fibrociment encara 
la seva recta final a l’espera de 
conèixer quan es completarà 
l’erradicació completa de la uralita

La desaparició de la gran coberta 
d’amiant de l’Eixample encara la seva 
recta final. Els treballs per substituir 
dues terceres parts d’aquesta teulada 
de fibrociment de prop de 2.500 m² 
-ubicada en l’interior d’illa delimi-
tat pels carrers d’Aragó, Consell 
de Cent, Calàbria i Viladomat– 
avancen a bon ritme i amb tota proba-
bilitat culminaran en els pròxims dies, 
tal com estava previst inicialment. Se-
gons ha pogut saber el TOT Barcelona, 
els operaris de l’empresa Asbestho’s 
Gestion Desamiantados (AGD) ja han 
retirat gairebé la totalitat de les pla-
ques d’uralita que cobrien la gran nau 
industrial que durant molts anys va 
pertànyer a la companyia automo-
bilística francesa Peugeot i que en 
aquests moments està en desús.

Els treballadors s’han centrat 
aquesta setmana principalment en 
la instal·lació del nou sostre que 
substitueix el vell fibrociment, que està 
format per unes plaques d’un color 
terròs que recorda al dels totxos i que 
contrasta amb el gris desgastat que 
presentava la teulada amb amiant. De 
fet, aquest canvi de color es fa evident 
en la comparació amb la part de l’inte-
rior d’illa on encara resisteix aquesta 
uralita, un terreny ocupat actualment 
per un pàrquing que té la seva entra-
da pel carrer d’Aragó. En aquest sen-
tit, des de l’Ajuntament asseguraven 
a finals d’any que es manté incoat un 
expedient de disciplina urbanís-
tica contra els responsables legals 
de l’espai amb l’objectiu d’esmenar el 
“mal estat de la coberta i la seva man-
ca de manteniment”.

Inici turbulent d’una desaparició a mitges

Cal recordar que la retirada de la 
gran teulada d’amiant va iniciar·se el 
passat dimarts 13 de febrer, prop de 
deu mesos després de les primeres 
mobilitzacions d’un grup dels veïns 
de la vintena de comunitats que 
conformen aquest interior d’illa del 
barri de la Nova Esquerra de l’Eixam-

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

Fotografia cedida per veïns.

Fotografia cedida per veïns.

Fotografia cedida per veïns.

ple. Les tasques no van arrencar amb 
bon peu, ja que els inquilins dels edificis 
afectats es van assabentar de les obres 
amb molt poc antelació, només uns dies 
abans del començament d’aquestes i 
a través d’unes notes informatives 
que es van col·locar a les comunitats i 
on s’alertava d’aquest desmuntatge, tot 
precisant que les obres podien allar-
gar·se prop de dues setmanes.

Tanmateix, no tothom va rebre 
aquest avís sobre l’inici de l’actuació. 
Aquestes notes on també es demana-
va al veïnat mantenir les finestres 
tancades i no tenir roba estesa 
fora durant els matins que s’allargués 
la retirada de la coberta no es van en-
tregar als responsables dels diferents 
locals que donen a l’interior d’illa, que 
es van acabar assabentant dels immi-
nents treballs pels veïns tot i l’evident 
risc de dispersió de les fibres po-
tencialment cancerígenes, sobretot 
en un espai amb corrents de vent in-
terns com aquest. Un cop finalitzades 
aquestes obres, les comunitats esperen 
que s’abordi amb celeritat la retirada 
de l’altra part de la teulada que encara 
quedarà dempeus per poder ratificar la 
desaparició completa de la gran cober-
ta d’amiant de l’Eixample.

3r TEMA PARCIALMENT 
RESOLT?: ELS PUNTS DE 
DESENCOTXAMENT DELS 
AUTOCARS TURÍSTICS, 
COMPARTIT AMB FORT PIENC

7 Places menys a Consell de 
Cent i 3 més a Marina

Un tema recurrent, el número d’auto-
cars augmenta, de moment sense control 
efectiu, i l’única solució, repetida, és anar 
canviant els punts de desencotxament 
d’una àrea del barri a una altra, plaça 
Sagrada Família, Mallorca, Diagonal, 
Consell de Cent i Diputació,..., encenent i 
emprenyant nous grups de veïns.

Se’ns promet també més intervenció 
d’agents, millor  amb autoritat real, com 
la Guàrdia Urbana, “on verra”.

Al nostre parer, l’única solució 
definitiva, no transitòria, 
estrebaria en aparcaments 
distants i llançadores 
específiques, no públiques, 
per al turisme, o millor encara 
aparcaments subterranis, 
que permetrien un control 
acurat, a la vora de la basílica; 
i tot sufragat pel causant 
del problema, és a dir el 
temple.¡; Hi estem treballant

Incloem un article explicatiu que recull 
la nostra opinió, i un plànol subministrat 
pel Districte sobre la nova distribució de 
les places aplicable, se’ns diu, a comen-
çaments de maig.

Publicat a El Punt Avui el 28 de 
febrer de 2024 per Emili Bella
Eliminen quatre aparcaments per a 
autocars turístics a la Sagrada Família

Els veïns avisen que hi haurà més 
col·lapse perquè el nombre d’autocars 
no disminuirà i reclamen una solució 
definitiva

L’Ajuntament de Barcelona ha co-
mençat aquest dimecres a reubicar els 
aparcaments exclusius per a autocars 

per encotxar i desencotxar turistes al 
voltant de la Sagrada Família. S’elimi-
naran set parades els carrers de Padilla 
i Consell de Cent i se’n crearan tres de 
noves a Marina. Així ho van informar 
ahir responsables municipals en una 
reunió amb els veïns de la zona, que ho 
troben insuficient. “És una solució trans-
itòria. Millorarà la situació dels veïns de 
Consell de Cent, però a nivell global les 
places noves afecten nous veïns i s’han 
perdut places. Com que hi ha el mateix 
número d’autocars, continuaran bara-
llant-se encara més per les places que 
hi ha. Si no hi havia prou col·lapse, n’hi 
haurà més”, adverteix Gabriel Merca-
dal, de l’Associació de Veïns i Veïnes Sa-
grada Família.

L’entitat veïnal va demanar al consis-
tori que hi hagi més controls policials: 
“Els autocars continuen fent el que vo-
len, amb el motor engegat. El control no 
hi és i hi ha menys Guàrdia Urbana que 
abans. També aparquen en llocs on no 
hi ha aparcaments turístics”, denuncien.

Mercadal assegura que han detectat 
autocars que s’esperen dues hores apar-
cats mentre els turistes dinen en restau-
rants de la zona i que hi ha autocars tota 
una nit ocupant tres places de cotxe, “de 
vegades amb el motor engegat a les cinc 
de la matinada”. “Els veïns estan que tri-
nen”, explica.

L’associació de veïns aposta per una 
solució definitiva. En aquest sentit, pro-
posa cercar un emplaçament per a un 
aparcament subterrani d’autocars.

L’Ajuntament afirma que les modi-
ficacions que comencen avui són una 
“solució definitiva”, que compleix amb el 
compromís assumit pel Districte de l’Ei-
xample, que les voreres de Marina són 
prou amples per assumir el flux de turis-
tes i que aquesta actuació, dissenyada 
conjuntament amb els veïns, l’àrea de 
Mobilitat, Barcelona de Serveis Munici-
pals i l’àrea de Turisme, dona resposta a 
les peticions veïnals.

Pel tinent d’Alcaldia d’Economia, Hi-
senda, Promoció Econòmica i Turisme 
i regidor de l’Eixample, Jordi Valls, 
“aquesta intervenció mostra l’aposta del 
govern municipal per prioritzar la ges-
tió del turisme, amb el desplegament de 
mesures que ordenin la mobilitat turís-
tica i millorin els fluxos a l’espai públic 
en les zones de major afluència”.

L’actuació s’executarà en dues fases. 
Avui comença l’eliminació d’una pri-
mera parada —que passarà a ser cordó 
de serveis— a Padilla per sobre d’Ena-
morats i es completarà durant el mes 
d’abril amb l’eliminació de sis places 
més i l’habilitació de la nova Zona Bus 
a Marina, entre Diputació i Consell de 
Cent.

Els autocars circularan per la Gran 
Via i el carrer Marina i, en cas que esti-
gui plena aquesta zona d’encotxament i 
desencotxament, tindran com a segona 
opció les quatre places que es mantenen 

https://www.totbarcelona.cat/societat/gran-coberta-amiant-eixample-superilla-327260/
https://www.totbarcelona.cat/societat/gran-coberta-amiant-eixample-superilla-327260/
https://www.totbarcelona.cat/societat/retirada-coberta-amiant-eixample-474799/
https://www.totbarcelona.cat/societat/retirada-coberta-amiant-eixample-474799/
https://www.totbarcelona.cat/societat/lenta-extincio-coberta-amiant-eixample-450077/
https://www.totbarcelona.cat/societat/lenta-extincio-coberta-amiant-eixample-450077/
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a Consell de Cent.

I AFEGIM TRES GRUPS 
EMERGENTS DE VEÏNS QUE 
ENS HAN FET ARRIBAR LES 
SEVES INQUIETUDS, I AMB 
QUI ESTEM COL·LABORANT

EL CAS DEL BAR DELS JARDINS 
DE LA INDÚSTRIA

Un bar, sense possibilitats de funcionar 
com a restaurant, amb llicència per a 14 
taules en terrassa, causant de molèsties in-
sofribles tocant a contaminació acústica a 
primeres hores de la nit; un munt de veïns 
empipats amb recollida massiva de signa-
tures.

Creiem que l’única solució possible és 
una revisió de llicència…

EL CAS DELS ENTORNS DE LES DOMINIQUES, 
COMPARTIT AMB LA DRETA DE L’EIXAMPLE

Inicialment, un cas d’aparcament de bu-
sos escolars davant d’edificis d’habitatges 
a Roger de Flor, aprofitat suposadament 
per autocars turístics, amb problemes de 
soroll i contaminació de l’aire; recollida 
massiva de signatures amb demanda, no 
reeixida, a l’Ajuntament de canvi de loca-
lització. Tant senzill com desplaçar la pla-
ça uns metres més munt dins la mateixa 
vorera, on se situa un edifici d’oficines; en 
“stand-by” per intervenció, necessària?, 
de la Guàrdia Urbana. Ara complicat per 
l’espectacle lluminós destinat als turistes, 
anunciat pels propers mesos a la capella 
de la Mare de Deu del Roser, parròquia 
encara de Sant Alberto Magno, propietat 
de les Dominiques; caldrà restar amatents 
a les conseqüències de l’esdeveniment, 
que durarà mesos, per al barri, especial-
ment per als veïns esmentats i l’entorn 
escolar implicat.

EL CAS DE LA REPARCEL·LACIÓ DE GLÒRIES 
i EL SEU EFECTE SOBRE EL ARRENDATARIS 
DELS EDIFICIS AFECTATS, COMPARTIT 
AMB FORT PIENC, EL CLOT I POBLE NOU

Tot i les bones intencions expressades 
per l’Ajuntament, diversos veïns, ar-
rendataris de pisos afectats, ens han fet 

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

Fotografia de veïns

D’Església Arxidiocesana de Barcelona.

arribar la seva preocupació per les noti-
ficacions que estan rebent instant-los a 
abandonar-los a curt termini, abans de 
la finalització del seu contracte de llo-
guer, sense oferir-los cap pis similar com 
a alternativa; sembla ser que signaren 
després de l’aprovació inicial del PMU el 
2019. Tot i que entenem que legalment el 

procediment pot ser correcte, pressiona-
rem per a que tinguin preferència cara a 
futures adjudicacions.

De gran interès el seguiment del  pro-
cés per si, en el futur i tal com preveiem, 
ens trobem amb casos semblants.

I, PER ACABAR, COM JA US 
HEM ANUNCIAT, ADJUNTEM 
FULLETÓ D’INSCRIPCIÓ QUE 
PODEU OMPLIR, RETALLAR 
I DEIXAR A L’ATENEU



Il·lustració cartell: David Berzal Torres
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XXIV CERTAMEN LITERARI 
EN LLENGUA CATALANA

PRIMER PREMI DE PROSA:

Montserrat Gil Casals

Els colors de l’arc de Sant Martí

Viure no és necessari, estimar sí!

La deessa Iris va tenir clar que calia una con-
nexió entre el cel i la terra, entre lo diví i lo ter-
renal. Volia fer de missatgera per informar als 
homes que els deus no estaven enfadats. Amb 
una destresa pròpia del seu estatus va fer un 
pont de colors, un dibuix que serveix d’unió en-
tre a dalt i a baix, entre lo paradisíac i lo mundà.

De sempre que hi era l’Arc de Sant Martí i jo l’havia 
observat, de petit, amb sorpresa. Però, amb els anys, 
havia deixat de mirar-lo i a prou feines n’era conscient 
que existia.

El vermell és cridaner, quasi m’atreviria a dir 
que és un xic fanfarró. Està al capdamunt i, amb 
ell, comença a dibuixar-se la gamma de colors. 
Segur de sí mateix m’avisa del perill.  Una alerta 
que em posa a l’aguait, que em remou les entra-
nyes. Mai havia estat tant conscient d’aquesta 
missiva. Fins ara era un xic panxacontent, no 
em capficava per res, creia que tot era senzill i 
planer... D’ençà que el metge em va parlar clar 
que visc amb l’ai al cor. Però, el vermell també 
és el foc de la passió, de l’amor i de la intensitat 
amb tota la seva energia.

Vaig anar a la consulta del metge sense cabòries, sen-
se esperar res. Per a mi era una visita de rutina, un anar-
hi com tantes altres vegades abans. I, quan en va dir, 
ras i curt, que tenia càncer no vaig reaccionar. No m’ho 
esperava, de fet, no m’ho podia creure.

El taronja sembla que sigui un color que ningú 
escull de bones a primeres. Per què? Que és un 
xic esquerp? Prou que moltes fruites el llueixen 
per mostrar la seva vàlua... Suposo que per això 
diuen que és símbol de salut, de força i, segura-
ment, de curació. Mira-te’l, discret però efectiu 
i necessari. No podem anar pel món gallejant de 
qualsevol cosa si no tenim a ratlla aquest color. 
Jo, era com una gran majoria de gent, un fresc 
que ni m’hi fitxava, el tenia arraconat sense 
mostrar-li cap mena d’estimació. Ara cada dia 
l’imploro i li demano que em faci costat.

Llavors tot es va emboirar. De sobte em vaig adonar 
que la meva vida era efímera, que penjava d’un fil. Va 
començar a créixer una mena d’angoixa a dins meu. Tot 
el que m’era segur va esdevenir incert. I, sense voler-ho, 

em vaig deixar abraçar per la por. Per què a mi?, em 
preguntava. En silenci o amb llàgrimes al coixí, gosava 
malparlar de tot i de tothom, perquè lo aliè era culpable 
de la meva sort.

El groc enlluerna, et fa una picada d’ull, és 
espaterrant! Amb ell notes l’escalfor del sol de 
dia, i la llum de la lluna i els estels de nit. És un 
element bàsic, útil i encantador. No sé perquè 
però al mirar-me’l se’m dibuixa un somriure, 
una ganyota dolça i que em rejoveneix el ros-
tre. Aquests dies, més que mai, m’agrada mi-
rar-me aquest color que tenyeix els gira-sols i 
que em dona una visió optimista a tota aques-
ta malaltia.

Em van fer anàlisi i proves. Visites i més visites. Ara 
un metge, ara un altre. Em revisaven com no havien fet 
mai i jo em deixava fer com un nen petit que el peixen a 
cullerades. Perquè, en el fons, allò era una mostra que 
tot no s’havia acabat. I, no cal dir que tota aquella reme-
namenta em tenia ocupat i em distreia.

El verd és natura en estat pur. El llueixen els 
arbres, els camps, les muntanyes. Tot flueix 
mostrant diferents tonalitats, manifestant nai-
xement i vida. Estar al mig de tota aquesta belle-
sa només em pot donar esperança, aquesta vir-
tut que t’ajuda a caminar, a seguir, a persistir, a 
no deixar de banda els ànims. Gaudir d’aquest 
entorn és sentir-te lliure, és respirar sa, és des-
pertar i somiar alhora.

Sense adonar-me’n vaig anar trampejant els dies, 
potser a empentes i rodolins, però trampejava els dies. 
Aquella por que m’abraçava fort i m’ofegava al principi, 
va afluixar el seu ímpetu. Ja no em sentia tant atrapat i 
respirava més lleuger. Era capaç de caminar amb el cap 
mig dret, que ja era molt.

Els dos blaus són cel i mar. Immensitat amb 
totes les seves lletres. Són benaurança! Cadas-
cun és una nota musical, un to únic i especial, 
però junts son melodia. Blau marí, blau cel... 
Harmonia, art i dansa. Elements superflus, a 
vegades ignorats, altres menystinguts, però 
estimats per molts. Tancar els ulls i fluir, dei-
xar-se abraçar pel cel. Capbussar-te a les aigua 
braves, notar el balanceig de les onades, flotar i 
nadar. Sensacions intenses que t’omplen el cor 
i et donen vida.

Qui dia passa any empeny i així m’ho prenia tot. Vaig 
ser capaç de mirar endavant sense perdre el seny i voler 
mirar massa enllà. Tot se’m va fer més intens i vivia el 
dia a dia amb un vigor fora de mides. A estones em reia 

de mi mateix, del jo d’abans que era tant simple i tenia 
tan poca traça a gaudir de les petites coses...

Però la gamma del pont segueix amb el viola-
ci, aquest color carregat de barreja. Una unió 
que és percep per encoratjar l’esperit. Aquesta 
cuqueta que ho remou tot, que es capaç de veure 
en la foscor, de pujar al cim més alt, d’afrontar 
les adversitats amb ímpetu i fortalesa. Aquest 
lila sembla fred i distant. Potser és discret i si-
lenciós però dona molt de sí. És l’ànima dels 
desvalguts, dels adormits i, a vegades, dels so-
litaris.

Ara em torno a mirar l’arc de Sant Martí amb sorpre-
sa, com ho havia fet de petit. M’adono que els seus colors 
em permeten trampejar la malaltia amb un cert ordre i 
concert. Me’ls miro i remiro i, tots, tenen una cosa bona 
i, tots, em donen alè. Si la deessa Iris va fer un pont per 
connectar el cel i la terra, lo diví amb lo terrenal, jo m’hi 
passejo amb delit. Amb ell he aprés a conviure amb la 
malaltia, que pot semblar poc, però que és molt.

Viure no és necessari, estimar sí i, jo, estimo!

PRIMER PREMI DE POESIA
Joan Seus Cartró

POETA
A través de les boirines i la neu,
en el rostre el dolor, la vista inquieta,
cansat i tremolós es mou a peu.
No el veieu? És el pobre poeta.

Sobre el ferit cor, col·loca, sense pèrdua,
la lira melodiosa i de trist lament,
assegut al peu de la roca nua,
plora en trist i defallit accent.

Mireu les fulles marcides, que acoten el cap,
mireu els ocells que volen sense destí.
On van? On vaig? Qui ho sap!
Jo, també soc com ells, un pelegrí!

Fugint del tragí mundà,
amb el rostre entre les mans amagat,
canviant i dèbil, cor humà,
fins on, fins on has baixat?

Els homes necis, a Déu escarneixen
i lloen al déu dels interessos i els favors,
les seves ànimes sense fi ni amor, moren,
son nius sense ocells, fonts sense remors.

Mai, l’onada, malgrat aferrissadament lluiti,
podrà ablanir les roques, és impossible!
I que el crit trist de l’alció, s’escolti

(ORGANITZAT PER L’AVV. SAGRADA FAMÍLIA)

Un cop finalitzada la 24ena edició del tradicional Certamen Literari, comencem a posar fil a l’agulla per organitzar la 
25ena edició... ABANS, però, tenim l’honor de publicar, amb permís dels autors, les dues obres, prosa i poesia, que, 
entre la munió de treballs presentats, varen merèixer els primers premis en cadascuna de les dues modalitats:
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en la turmenta de fragor terrible.
La poesia morirà en la lluita,
compta les seves hores fins el destí fatal,
els nostres poemes, ja ningú recita,
sou l’alció de la turmenta social.

En els meus somnis, vaig veure,
una corona d’oloroses flors,
avui, sento en el meu front caure,
la corona i els somnis, que resten morts.

Vaig voler volar a les allunyades
fonts de l’eterna llum, a l’infinit,
però, avui, amb les ales trencades,
com un ocell engabiat, tremolo ferit.

Com si fos una clara estrella vestida amb un vel,
vaig veure somriure en el meu cel, l’esperança,
però, avui, negres ombres cobreixen aquest cel
i la llum arriba a la meva ànima amb mancança.

Fugint del món i el seu incessant soroll,
vinc a aquesta soledat ombrívola i profunda,
per a què, per sempre, amagui en el seu coll
el meu últim vers i la meva vergonya més fonda.

Poesia, la teva mort, tothom canta amb pietat
i del camp de les idees immortals,
els versos flueixen en la soledat
i diuen al futur: Beneïts sigueu, mortals.

La indiferència, amb les celles arrugades,
m’obliga al silenci i a l’oblit,
pobre i trist poeta, soc un ocell d’ales trencades,
que es mor sense trobar el seu niu buit.

El poeta, entristit, va trencar la lira melodiosa,
amb la que feia música i escrivia poemes d’olor 

d’encens
i al cel va aixecar la cara trista i plorosa
i llavors, al cel naixeren llàgrimes de Sant Llorenç.

I per anar fent boca, aquí teniu les bases per 
a participar en la 25ena edició, que serveixin 
d’invitació a fer-ho, au!, animeu-vos!, Sabíeu 
que on ara hi ha la Plaça Gaudí hi havia hagut 
tres indústries?. Però, hi ha molts més espais 
al barri que han transformat el seu passat 
industrial en equipaments. La reivindicació 
veïnal liderada per l’associació de veïnes i ve-
ïns de Sagrada Família (AVVSF)  ha tingut un 
paper clau en aquesta transformació.

Per posar de relleu aquesta tasca , el dia 16 
de desembre vàrem organitzar un itinerari 
per alguns dels espais guanyats al llarg dels 
més de 50 anys d’història de la nostra orga-
nització. Aquesta activitat  es va emmarcar 
dins de la campanya barris vius, memòries i 
relats a peu de carrer de la FAVB (Federació 
d’Associacions Veïnals de Barcelona).
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S
abíeu que on ara hi ha la Plaça Gaudí hi havia hagut tres 
indústries?. Però, hi ha molts més espais al barri que han 
transformat el seu passat industrial en equipaments. La re-

ivindicació veïnal liderada per l’associació de veïnes i veïns de 
Sagrada Família (AVVSF)  ha tingut un paper clau en aquesta 
transformació.

Per posar de relleu aquesta tasca , el dia 16 de desem-
bre vàrem organitzar un itinerari per alguns dels espais 
guanyats al llarg dels més de 50 anys d’història de la 
nostra organització. Aquesta activitat  es va emmarcar 
dins de la campanya barris vius, memòries i relats a peu 
de carrer de la FAVB (Federació d’Associacions Veïnals 
de Barcelona).

El punt d’inici va ser els jardins Beatriu de Provença i 
el punt final els jardins d’interior d’illa de les treballa-
dores de la Numax. Pel camí vàrem visitar espais reivin-
dicats per al gaudi i el lleure del veïnat com l’Avinguda 
Gaudí o els jardins de la Indústria, i equipaments edu-
catius com les escoles 9 graons i Fructuós Gelabert. Po-
deu veure un resum de la història reivindicativa de cada 
punt en els quadres adjunts, així com un plànol amb el 

detall de l’itinerari.

La nostra guia va ser na Marina Comellas, coneixedora i testimoni 
directe d’aquesta lluita veïnal. Alguns assistents, veïns del barri de 
“tota la vida”, varen aportar les seves històries personals per enri-
quir encara més els relats a cadascun dels punts.

ITINERARI FAVB
(ORGANITZAT PER L’AVV. SAGRADA FAMÍLIA)

Punt mapa Equipament Lloc

A
Escola bressol La Fassina i jardins interior 

d’illa Beatriu de Provença

Carrer Nàpols (Mallorca-Provença)

B Ateneu el Poblet Carrer Nàpols (Provença - Rosselló)

C Escola Nou Graons Solar Roger de Flor cantonada Rosselló

D Centre de suport a la infància i a la gent gran 
de Cal Mariner

Passatge  Mariner
(Còrsega- Rosselló -Nàpols -Sicília ).

E CEIP Fructuós Gelabert
Escola municipal de música de l’Eixample

Carrers Còrsega
(Sardenya-Indústria)

F Jardins de la Indústria Indústria 109 (Marina -Lepant)

G Avinguda Gaudí Avinguda Gaudí

H Plaça i Punt Verd Plaça Gaudí.

I Nou mercat. Biblioteca i Centre Cívic Provença (Padilla - Mallorca)

J Interior d’illa treballadores de la Numax Plaça Sagrada Família
(Provença – Rosselló – Sardenya  - Sicília).

Punt mapa Què hi havia? Reivindicació Any inici Any inauguració

A Myrurgia. Fàbrica de perfums
Equipaments

Conservació de la façana Art-decó 
(catalogada)

2000 2010

B Passamaneries Villalonga/Aymerich 
(accessoris tèxtils)

Ateneu  (compromís per la manca  
d’acord en l’interior d’illa Niza) 2015 2019

C Solar abandonat durant 17 anys Residència per a gent gran (pendent) 2000 2018

D La gota de ámbar/ Fàbrica Henkel)
Conservació dels habitatges del 

passatge a causa de la construcció 
d’un hotel.

2015 2019

E Laboratoris Lacer Equipaments 2000 2008-2010

F SAESA Mas Bagà
Reivindicació  treballadors. Pisos per  
indemnitzacions i construcció de la 

plaça.
1986 1990

G Carrer amb molt de trànsit. Transformació en una rambla. Fanals 
modernistes 1978 1895

H Fundició i Forja Roig (can Mumbrú), 
Fustes Gelabert, Uralita Plaça 1978 1981 Plaça

2003 Punt verd

I Antics tallers d’automòbils Chrysler 
(general Motors) Nou mercat -Biblioteca- Centre Cívic

1993 nou mercat
2007 Biblioteca i 

Centre Cívic
J Cinema i sala de ball Niza Ateneu 2021

A Inici Jardins Beatriu de Provença
B Ateneu el Poblet
C Escola 9 Graons
D Cal Mariner
E CEIP Fructuós Gelabert

F Jardins de la Indústria
G Avinguda Gaudí
H Plaça Gaudí
I Mercat-Biblioteca-Centre Cívic
J Final Interior d’illa treballadores Numax
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NOVA ETAPA A L’ESPAI SOCIAL TORRENT D’EN MARINER,
IMPULSAT DES DE L’INICI PER LA NOSTRA ENTITAT

ÀMBIT SERVEI A LES PERSONES

L
’Espai Social Torrent d’en 
Mariner, conegut popular-
ment com Can Mariner, 

és un equipament sociocultural 
de proximitat per a famílies i 
gent gran ubicat als baixos del 
número 15-17 del Passatge de 
Mariner, al davant dels Jardins 
de Caterina Albert, al barri de 
Camp de Grassot-Gràcia Nova, 
a dos carrers de la Sagrada Fa-
mília.Es tracta d’un local de 265 
m² dividit en tres sales i dos la-
vabos adaptats. L’Espai Familiar 
correspon a una gran sala de 100 
m² que fa les funcions de ludo-
teca infantil i espai de criança. 
L’Espai Gent Gran es concreta 
en les dues sales restants, de 62 
m² i 27 m² respectivament. La 
primera serveix com a espai per 
a fer activitats relacionades amb 
l’esport o la dansa i la segona 
acull els jocs de taula (canastra, 
Rummikub, dòmino, escacs…) i 
les classes d’informàtica.

L’horari d’obertura de l’equi-
pament és dimarts i dijous de 
10h a 13h i de dilluns a divendres 
de 16h30 a 19h30.

El fer-se soci de Can Mariner 
té un cost anual de 25 euros per 
persona adulta. Per a les famí-
lies comporta l’accés lliure a la 
ludoteca dins l’horari d’obertu-
ra del local. Pel què fa a la gent 
gran, dóna dret tant a l’accés a 
l’equipament com a participar a 
totes les activitats programades 
com per exemple Taitxí, Ball 
en línia, Ioga per a Gent Gran, 
Dansateràpia…, sense cap cost 
addicional.

Aquest equipament comuni-
tari està gestionat per l’Associa-

ció Socio-Cultural Can Mariner 
2019, una entitat sense ànim de 
lucre que acull entitats, veïns i 
veïnes del barri de Camp d’en 
Grassot. Els seus objectius són: 
defensar i fomentar els drets de 
la gent gran i les famílies amb in-
fants; facilitar la vida associativa 
per contribuir a la dinamització 
social i cultural del barri; asse-
gurar el dret al lleure i la cultu-
ra no mercantilitzats; construir 
espais de relació i convivència, 
que esperonin les relacions in-
tergeneracionals, la diversitat, 
i la interculturalitat; potenciar 
l’autogestió cultural, les activi-
tats d’ajuda mútua i la corres-
ponsabilitat del veïnat actiu en 
la gestió del bé comú; i fomentar 
i vetllar per l’ús de la llengua ca-
talana i la igualtat de gènere.

A més, es cerca millorar el 
benestar emocional i social de 
la gent gran dels barris de Camp 
d’en Grassot i Gràcia Nova, Sa-
grada Família i la Dreta de l’Ei-
xample. Això es pot aconseguir 
fent front a la solitud no volguda 
a la vellesa, promovent la seva 
autonomia personal i fomentant 
l’envelliment actiu mitjançant 
les activitats proposades a l’Es-
pai Social Torrent d’en Mariner, 
espai on, de retruc, es creen vin-
cles i els grans es poden empo-
derar (proposant activitats i fins 
i tots fent de monitores), millo-
rant així la seva qualitat de vida i 
la seva salut.

El fet de trobar-se en un ma-
teix espai famílies amb nadons i 
gent gran també resulta enriqui-
dor per ambdues dues parts, ge-
nerant sinèrgies molt producti-
ves i saludables emocionalment.

Una mica d’història...

Al maig de 2016, arran de les 
protestes veïnals per la construc-
ció d’un hotel de 4 estrelles i ha-
bitatges a l’espai que havia ocu-
pat l’antiga fàbrica Henkel, es va 
signar un acord entre un grup de 
veïns i la promotora immobili-
ària Miref pel qual es va cedir a 
l’Ajuntament un local de 265 m² 
a planta baixa de la finca de Si-
cília 275, cantonada passatge de 
Mariner, del barri de Camp d’en 
Grassot.

En converses paral·leles amb 
el Districte de Gràcia, després 
d’analitzar diferents opcions, es 
va proposar com a millor opció 
d’ús, destinar-lo a un Espai Fa-
miliar i a un Espai per a Gent 
Gran. En una nova reunió amb 
la gerència i el regidor, la re-
presentació veïnal va proposar 
una fórmula de gestió cívica i es 
va comprometre a impulsar els 
agents que l’havien de promoure.

Al març de 2019 es va consti-
tuir l’Associació Socio-Cultural 
Can Mariner 2019 i els seus esta-
tuts, inscrits al registre d’associ-
acions, es van lliurar al Districte 
i a Miref. La irrupció del CO-
VID-19 va comportar dos efectes 
fonamentals en el desenvolupa-
ment del projecte: el retard en 
l’obertura de la instal·lació i la 
conseqüent  impossibilitat d’ob-
tenir recursos de les activitats. 

Finalment, el 2 de novembre 
de 2021 es va obrir amb una 
gran festa l’Espai Social Torrent 
d’en Mariner. En un mes i mig es 
van fer 74 socis, entre gent gran 
que es reunia per conèixer-se i 
fer jocs de taula a l’Espai per a 
Gent Gran, i mares, pares, àvies i 
avis que venien amb els seus fills 
i nets a jugar a l’Espai Familiar.

L’any 2022 va començar amb 
moltes incerteses degut a la si-
tuació sanitària excepcional. 
L’Espai Familiar es va omplir 
ben aviat de mares, pares i cui-
dadores amb infants. Fins i tot 
es va iniciar un taller de Ioga en 
Família, que es feia el 2on.i 4art. 
dimarts de mes a les 11.00h. La 
gent gran va trigar més a reapa-
rèixer. Ho va començar a fer cap 
a la primavera i amb mascareta 

“ES CERCA MILLORAR EL BE-
NESTAR EMOCIONAL I SOCIAL 
DE LA GENT GRAN DELS BA-
RRIS DE CAMP D’EN GRASSOT I 
GRÀCIA NOVA, SAGRADA FAMÍ-
LIA I LA DRETA DE L’EIXAMPLE”



L’espai modernista  
més gran de la ciutat  
és a tocar de casa

Fes-te Amic del Recinte! 

Accés gratuït i altres avantatges 
per al veïnat de Sagrada Família 

www.santpau.barcelona/amics

#SantPauBCN
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als interiors. La primera acti-
vitat per a gent gran que es va 
engegar varen ser les Sevillanes 
dels divendres de 18h. a 19h., 
que tot i tenir un seguiment ir-
regular a l’inici a l’actualitat ja 
hi ha un grup estable d’apre-
nentage. Després va ser el torn 
del Taitxí, els dimarts pel matí, 
amb bon seguiment des del co-
mençament i un grup estable de 
participació. A continuació, es 
va crear una activitat de trans-
formació i reciclatge de roba que 
vam anomenar Transforma la 
teva roba, amb un grup estable 
de participació que es reunia els 

dilluns a la tarda. També es va 
crear un grup d’Informàtica que 
es reunia el primer dimarts de 
mes a la tarda. A continuació es 
va formar un grup de Ioga per a 
Gent Gran, que es reuneix els di-
jous alterns pel matí, amb molt 
d’èxit. Finalment es va impulsar 
un grup de Ball en línia, que es 
troba els dimarts al migdia, que 
sempre es ple.

Al 2023 es van consolidar les 
activitats engegades al 2022 
(Transforma la teva roba, Tait-
xí, Ball en línia, Informàtica, 
Ioga per a Gent Gran i Sevilla-
nes) i se’n van incorporar algu-

nes de noves com Dansaterà-
pia (els dijous alterns on no es 
fa ioga), El Ball del Divendres 
(abans de l’activitat de Sevilla-
nes) o Escacs (encara que no ha 
tingut continuïtat per falta de 
monitor), a més d’engegar un 
grup de Passejades que queda 
els dimecres a les 10h30.

Present i futur

Al 2024, la intenció és am-
pliar l’horari d’obertura del lo-
cal, obrint també els matins de 
dilluns, dimecres i divendres 
de 10h a 13h per poder oferir 
més activitats com Manuali-

tats, Taller d’Escriptura, Balls 
de saló... Algunes s’han pogut 
concretar i d’altres no, degut 
a la falta de gent interessada o 
personal formador.

A més, la intenció és seguir 
dinamitzant activitats als Jar-
dins de Caterina Albert, on es 
participa des de fa anys a la Fes-
ta Major de Camp d’en Grassot, 
buscant sinèrgies amb l’Ateneu 
el Poblet i d’altres entitats del 
barri.

També s’ha engegat un Espai 
d’intercanvi de llibres on les sò-
cies poden portar i agafar llibres 

fomentant la reutilització i la 
solidaritat. A la mateixa línia, a 
l’Espai Familiar s’accepten jo-
guines i llibres amb la intenció 
d’anar renovant els ja disponi-
bles a l’equipament.

Tant si pots associar-te 
a l’Espai Social Torrent 
d’en Mariner com si 
només vols estar a 
l’aguait del que fem, 
ens pots seguir al 
compte d’Instagram: 
can_mariner.
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AULA DE CIÈNCIA A 
L’ATENEU EL POBLET

Q
uan nosaltres participarem en 
les jornades preparatòries per a 
l’arrencada del funcionament de 

l’Ateneu enguany nomenat El Poblet và-
rem recalcar que, sense menystenir el seu 
aspecte d’hotel d’Entitats on aquestes se 
sentissin còmodes per a desenvolupar les 
seves activitats, un element consubstanci-
al de l’equipament hauria de ser el d’afa-
vorir l’aparició de nous grups que tiressin 
endavant iniciatives pròpies resultants de 
la seva interrelació dins del casal.

Doncs bé, l’esmentada Aula de Cièn-
cia entenem que respon al plantejament 
que acabem d’exposar; és per això que en 
congratulem de la seva aparició i, si és el 
cas, tenim la intenció de seguir partici-
pant en la seva trajectòria...

Incloem ara el text que ens han fet ar-
ribar els responsables del projecte per 
contribuir a la difusió del mateix:

L’Aula de Ciència de l’Ateneu el Poblet 
està formada per un grup d’entusiastes 
de la divulgació científica integrats en la 
comissió de cultura de l’Ateneu el Poblet. 
Té com objectiu inspirar la curiositat, fo-
mentar l’esperit crític i apropar la ciència 
amb llenguatge planer i comprensible a 
persones de totes les edats. Es pretén en-
derrocar les barreres que poden fer que 
la ciència sembli inaccessible.

S’organitzaran activitats obertes a 
tothom que hi vulgui participar, com 
conferències, tallers i altres iniciatives. 
No es posa límits a les matèries a trac-
tar, té cabuda l’astronomia, la biologia, 
la física, la química, les ciències natu-
rals, l’evolució, la tecnologia..., així com 
tot coneixement que ampliï la compren-
sió del món.

Com es desitja estimular l’esperit par-
ticipatiu, l’Aula de Ciència demana que 
se li faci arribar els temes en que els ve-
ïns estiguin més interessats.

També que les persones que per la 
seva formació o afició particular, siguin 
coneixedores d’alguna matèria i els hi 
faria il·lusió compartir el que saben, 
poden contactar per e·mail (auladeci-
enciapoblet@gmail.com) o també en el 
mateix local de l’Ateneu en el carrer Nà-
pols, 268, per tal d’organitzar l’activitat 
més adient.

Les conferències programades s’anun-
cien mitjançant l’agenda cultural de 
l’Ateneu, així com cartells que es distri-
bueixen per diferents indrets del barri.

La primera activitat de l’Aula de Cièn-
cia es va celebrar el passat 21 d’octubre 
en les Festes de Tardor·23 dins del pro-
grama “El Batec del Poblet”. Va suposar 
la presentació de la iniciativa organit-
zant una gimcana en que la ciència era 
la protagonista i es sortejaren premis 
entre el participants. Els més joves i no 
tan joves van tenir l’oportunitat de gau-

dir amb “experiments” de caire familiar. 
Els participants s’ho van passar d’allò 
més bé jugant i aprenent.

El 21 de novembre es va encetar un ci-
cle de xerrades en les que especialistes 
desenvolupen el tema de la conferència 
amb entenedors suports visuals. Fins a 
data d’avui s’han tractat matèries tant 
diverses com “Els Fractals”, “Reaccions 
inflamatòries el cos humà”, “Història 
geològica de la Terra”, “Els Forats ne-
gres”, “L’art i la (neuro)ciència”...

Estan previstes d’altres relacionades 
amb el canvi climàtic, els transplanta-
ments i la intel·ligència artificial que de 
ben segur seran d’interès per a tots els 
assistents.

Convençuts que compartir coneixe-
ments és la base del progrés, a més de 
ser imprescindible per aconseguir un 
món més humà, desitgem i esperen la 
participació dels veïns en les futures ac-
tivitats que s’organitzin.
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VIURE L’ENTORN

ÀMBITS SERVEI A LES PERSONES I CULTURA

M.LL.LONGAN. Barcelona, 8 de març del 2024

A
vui, tornant a casa , gai-
rebé són les 7 de la tar-
da, he creuat el parc de 

la Sagrada Família des del 
carrer Mallorca per accedir 
al de Provença; ara està lliure 
de turistes fent-se selfies d’es-
quena al monument, que volen 
immortalitzar als seus àlbums 
de records, entorpint mentre 
això fan el pas de vianants, la 
majoria veïns del barri que tor-
nen a casa pel centre del parc 
accedint després als carrers 
adjacents.

De sobte se’m descorda la 
sabata i sec en un banc per 
cordar-me-la. Un cop fet, alço 
la vista i oh!, quin encant, qui-
na visió omple la meva retina:

Allà s’hi està: Ell –El Mi-
liu– amo i senyor de l’espai 
que “Okupa”, ja tranquil, 
un cop ha arribat la calma, 

HISTÒRIA FRAGMENTADA D’UNA ÈPOCA A NO OBLIDAR

NOTA: La pedra commemorativa que hi ha al costat de la escultura del Miliu, va ser idea de l’Associació de Veïnes/ns l’any 1983 per recordar al GRAN TORESKY.

després del brogit propi del dia 
originat per l’afluència de visi-
tants, abans esmentats, vene-
dors ambulants i, per acabar-ho 
d’adobar, el bus turístic…

Jo segueixo quieta, asseguda.
De cop i volta també el 

Google del meu cervell se’m 
comença a moure:

Continuo mirant El Miliu, 

ell, fet de bronze, sembla com si 
em volgués parlar guaitant-me 
amb la seva mirada de bonic 
trapella i la seva postura, amb 
les mans a les butxaques, com 
dient: aquí estic jo, sense ca-
lers, a l’espera de la teva ajuda.

Això sí, amb un somriure 
sorneguer però reblant el mateix 
missatge, actitud pròpia d’un 
xavalet d’uns 10 anys que invita a 
l’estima i a la possibilitat “d’aju-
dar” a omplir-li les butxaques.

El propi Google em porta a la 
seva història.

Ell, gràcies al seu “progeni-
tor”, Josep Torres i Vilalta, el 
gran TORESKY, es va convertir 
en l’adalid d’actes de benefi-
cència; l’època s’ho portava: 
postguerra, fam, malalties…

Ell, TORESKY, era locutor i 
ventríloc , i conversava amb El 
Miliu, i tothom l’escoltava, i 
aportaven el que podien; acu-
dien al carrer Casp, on hi havia 
l’emissora de Ràdio Barcelona 
(que ara compleix 100 anys), i 
fins i tot els centres sanitaris es 
podien beneficiar de la bondat 
de tots aquells anònims que 
escoltaven El Miliu i les seves 
peticions: aparells de ràdio 

pels malalts hospitalitzats amb 
la finalitat de poder pal·liar 
alguna estona la seva obligada 
estada, i mantes i roba d’ús 
quotidià, i més i més i més… 
Temps era temps.

Quina pena! Avui, ja al segle 
XXI, tot segueix igual?

La gent ha canviat, els espais 
també… però les necessitats 
són evidents.

Què ha tingut la culpa?:
Una pandèmia que ens va 

obligar a la manca del més 
indispensable? 

Tornar a viure amb els pares 
per la manca, també, de feina? 

Perdre la intimitat a la qual 
ens havíem acostumat?

I més i més i més...
El meu cervell anava fent 

memòria, i els meus records 
malauradament continuaven 
essent una realitat punyent:

Les campanyes de Recolli-
da d’Aliments i la posterior 
distribució dels mateixos 
entre els més desfavorits, els 
menjadors socials…

La puntual recollida de jogui-
nes en arribar el Nadal…

Ves per on! Haver-me de cor-
dar una sabata m’ha fet recordar 

allò a no oblidar, i a la vegada 
plantejar-me el fet de moure la 
fitxa solidària per a la propera 
Campanya de Recollida del més 
indispensable, per distribuir a 
continuació entre tots aquells 
que més ho necessiten.

El Miliu estarà content!
En arribar a casa, com tinc 

costum, poso la ràdio i escolto 
les notícies… mai massa bones.

Fam - Guerres - Violència de 
gènere – Assetjament en les 
escoles…

Tanco la radio i em poso a 
escriure i com si fos un examen 
de revalida per no oblidar res a 
comentar i tot a servar.

Tornaré a “Cantar pels Celo-
berts” en articles futurs, perquè 
la millor teràpia per no oblidar 
es fer la comparativa amb la 
societat actual i evitar caure a 
la claveguera de la indiferència.



Entrena't per perseguir el teu fill · per gaudir 
amb el teu gos al parc · per guanyar la partida 
de pàdel dels dimecres · per córrer per a no 
perdre el metro · per fer la quarta mudança 
en un any del teu millor amic · per agafar 
el teu net, que no para de moure's · per 
comprar a la verduleria, carnisseria, 
peixateria i supermercat, tot en menys 
d'una hora · per sentir-te bé per dins 
i per fora.


